
اوضاع پرسپوليس و استقلال سال هاست كه 
نابسامان است،اما با اين وجود چه مسئله اي 
مجلس را بر آن داشت تا درخواست تحقيق و 

تفحص از اين دو باشگاه را ارائه دهد؟
اين از جنبه هاي نظارتي مجلس محسوب مي شود. يكي 
از روش ها طرح س��ؤال است، ديگري اس��تيضاح، تذكر و 
همچنين تحقيق و تفحص. البته موارد ديگري هم در ماده 
49 و ماده 236 آيين نامه داخلي ب��راي كارهاي نظارتي 
وجود دارد،اما احساس ما بر اين است كه جنبه هاي نظارتي 
مجلس كمي ضعيف تر از جنبه هاي قانون نويسي آن است 
درحالي كه قانون نويسي يك مسئله و اجراي درست قانون 
توس��ط دولت بحث ديگري است. مس��ئله پرسپوليس و 
استقلال هم مسبوق به سابقه است و بارها اتفاق افتاده است. 
شخصاً به عنوان نايب رئيس فراكسيون ورزش مي گويم 
كه پيش از اين نيز بارها مسائل و مشكلات اين دو تيم در 
زمينه هاي مختلف مطرح شده كه مهم ترين آن واگذاري 
دو باشگاه بوده،اما واقعيت اين است كه اكنون ساختار اين 
دو تيم مورد سؤال است و مناسب نيست. هزينه هاي چند 
ده ميلياردي، محروميت هاي بين المللي پرتعداد و مسائلي 
از اين دست مجلس را برآن داشت تا درخواست تحقيق و 

تفحص از پرسپوليس و استقلال را ارائه دهد. 
يعني نگران�ي باب�ت هزينه ه�اي ميلياردي 
بي بازگش�ت و محروميت ه�اي دردسرس�از 
بين المللي پاي مجلس را به ماجراهاي اين دو 

تيم باز كرده است؟
مسائل و مشكلات اين دو تيم بدون شك بسيار زياد است. 
از موضوعات مديريتي،  مالي،  س��ازماني گرفته تا اداري، 
 بين المللي و... كه بايد در مرحله اول مورد بررسي قرار گيرد 
و آسيب شناسي شود. البته جنبه هاي نظارتي ما به معناي 
دخالت در امور اين دو تيم يا مچ گيري نيس��ت. به همين 

دليل نه تنها دو باشگاه، كه وزارت ورزش نيز بايد از اين طرح 
استقبال كند، چراكه قرار است با در نظر گرفتن جنبه هاي 
مثبت و منفي و با حمايت مجلس، به مسائل و مشكلات اين 
دو تيم رسيدگي شود. يعني اگر نياز به كارهاي تكميلي  يا 
قانون نويسي يا حتي نياز به وضع آيين نامه هاي جديد است 
با پشتيباني مجلس انجام شود. در واقع طرح مجلس جنبه 
كمك دارد و از اين رو به دو باشگاه به منظور انضباط اداري 

و مالي و شفاف سازي كمك مي كند. 
اصلي ترين ايرادي كه در اين راستا وجود دارد، 
بي توجهي وزارت به عملكرد مديراني اس�ت 
كه در رأس امور قرار دارند و بازخواستي بابت 

اشتباهاتشان نمي شوند.
ما دنبال همين هستيم. وزارت ورزش رفتار دوگانه اي دارد. 
از يك سو مي گويد اين دو باشگاه براساس نظام بين المللي 
حركت مي كنند و حرفه اي هستند و مسائل و مشكلاتشان 
به ما ارتباطي ندارد و از سوي ديگر، افراد خاص را به عنوان 
اعضاي هيئت مديره و مديرعامل پرس��پوليس و استقلال 
انتخاب مي كند. اين رفتار دوگانه با هم نمي خواند. در زمان 
گرفتن رأي اعتماد، پرونده هر يك از وزرا را كه بخوانيد، نام 
پرسپوليس و استقلال و مس��ائل مربوط به حرفه اي گري ، 
خصوصي سازي و... اين دو باشگاه را مي توان در برنامه هاي 
آنها ديد،اما زمان پاسخگويي كه مي رسد، همه متفق القول 
مي گويند كه اين دو باش��گاه مجموعه اي جدا هس��تند و 
ارتباطي با آنها ندارند. به همين دليل به دنبال مشخص شدن 
نقش وزارت ورزش در خصوص مسائل اين دو تيم و مشكلاتي 
كه براي آنها رخ مي دهد هستيم و وزارت هم بايد ظرفيت و 
نقشش را مشخص كند كه اگر پيش از اين به چنين مسائلي 

رسيدگي مي شد امروز شاهد چنين مشكلاتي نبوديم. 
نظارت نداشتن مس�ئولان باعث شده است 
باره�ا و بارها آبروي فوتبال اي�ران در مجامع 

بين المللي خدشه دار شود. آيا برنامه اي براي 
برخورد در اين راستا داريد؟

حضور ما در چنين پرونده اي دف��اع از اعتبار فوتبال پاك و 
پيشگيري و مقابله با مسائل منفي است. رفتارها بايد حرفه اي، 
اصولي و قانوني باشد. همه اينها به كم لطفي و كم توجهي 
مديران برمي گردد. چ��را نبايد قبل از عقد ق��رارداد با يك 
بازيكن از او تست پزشكي گرفته شود. بازيكني كه به دليل 
مصدوميت و عدم كيفيت لازم كنار گذاشته مي شود. بدون 
دقيقه اي بازي كردن مي رود ش��كايت مي كند و پرونده اي 
قطور تشكيل مي دهد و مبلغ هنگفتي هم مي گيرد. خب 
اين حق اوس��ت. قرارداد دارد اما چرا بايد چنين قراردادي 
امضا شود؟ اين مسائل باعث نگراني هاي زيادي شده و نشان 
مي دهد مجلس به درستي درخواست طرح تحقيق و تفحص 
داده اس��ت. البته طي يك ماه اخير چند جلسه با رؤساي 
باشگاه هاي مطرحي مثل پرسپوليس و استقلال و همچنين 
رؤساي فدراسيون گذاشته ايم و اميدواريم بتوانيم با اين طرح 
ارائه شده، گامي در راستاي حل مسائل و مشكلات اين دو 
باشگاه برداريم. مشكلاتي كه آبروي فوتبال ايران را زير سؤال 

برده و خدشه دار كرده است. 
فكر نمي كنيد عمده مش�كلات ب�ه دليل آن 
است كه مديران بر اساس روابط و رانت انتخاب 

مي شوند نه شايسته سالاري؟
همين طور است. بيشترين ضربه مالي كه پرسپوليس و 
استقلال طي اين سال ها خورده اند به دليل سوءمديريت، 
عدم اطلاع از وظايف و تكاليف آنهاس��ت. به خصوص در 
برخورد با قواعد و قواني��ن بين المللي فوتبال در فيفا عدم 
حرفه اي گري، ساده انگاري و هيچ انگاشتن ها باعث شده 
است  از س��ال گذش��ته 74پرونده در فيفا داشته باشيم. 
پرونده هايي كه به راحتي مي توانست تعدادشان كاهش يابد 
و با توافقات صورت گرفته حل و فصل شود. اما گفتند فوقش 

جريمه مي شويم و اعتراض مي كنيم!تفكر ساده انگارانه اي 
كه ضربه هاي سنگيني به حيثيت فوتبال زده و بايد جلوي 
آن گرفته شود. درست مثل ماجرايي كه براي پرسپوليس 
رخ داد. در واقع مديرعامل،  فدراس��يون و... اگر ش��ك هم 
داشته باشند بايد دنبال مدارك لازم باشند كه در اين زمينه 
به نظر مي رس��د همه به واقعيت ماجرا يقين داشتند. هر 
چند بايد بررسي شود اما بايد دست به دست هم دهيم و به 

كاهش اين سوءمديريت ها كمك كنيم. 
خصوصي شدن پرسپوليس و استقلال مي تواند 
كم�ك بزرگي ب�راي كوتاه كردن دس�ت اين 
دوباشگاه از بيت الملال و جيب مردم باشد. آيا 

مجلس در اين زمينه حمايت مي كند؟
اتفاقاً ما به واگذاري اين دو باشگاه اصرار داريم. يكمرتبه نيز 
اين مسير طي شد و تا مرحله قيمت گذاري و استعلام هم 
پيش رفت كه در آخرين لحظات كنس��ل شد، اما ما مصر 
هستيم كه اين كار بايد انجام شود. اين دوباشگاه مي توانند 
درآمدزا باش��ند و غير از فوتبال و كارحرفه اي، در كنارش 
مي توانند به كار اقتصادي،  فرهنگي، اجتماعي و... بپردازند 

و هزينه هايشان را تأمين كنند.
مجل�س در خص�وص فس�اد در فوتب�ال هم 
پرون�ده اي كامل و جام�ع ارائه داد ك�ه البته 
مسكوت ماند. چه تضميني  وجوددارد كه در 
اين زمينه هم تنها حرف هايي كه سال هاست 
رسانه ها مي زنند گفته نشود و اين پرونده هم 

مسكوت نماند؟
وظيفه و تكليف ما از بعد نظارتي است. ما مشكلات را ديديم، 
 اعلام و پيگيري و گزارش مي كنيم. به صحن علني مي بريم 
و از صحن علني نيز آن گ��زارش ، تكليف و مأموريتي كه 
داريم را قطعاً پيگيري مي كنيم و روي هدفمان هم مصر 

هستيم،اما بايد ببينيم در آينده چه مي شود؟!

رفت وآم��د فوتبالي ها به 
سعید احمدیان

   گزارش
مجلس دوباره قرار اس��ت 
آغاز ش��ود. اگر تا دو سال 
پيش آنها بايد مس��ير بهارس��تان را براي پاسخگويي به 
نمايندگان كميسيون اصل نود و پرونده فساد در فوتبال 
طي مي كردند، حالا به جريان افتادن تحقيق و تفحص از 
دو باشگاه بزرگ پايتخت بهانه اي شده تا دوباره پاي آنها به 
ساختمان معروف ميدان بهارس��تان تهران باز شود، به 
خصوص كه نمايندگان مجلس بار ديگر پاي كار آمده اند تا 
به وضعيت ناهنجار فوتبال سر و سامان دهند. پرونده هاي 
متعدد و محروميت هاي دو باشگاه بزرگ پايتخت يعني 
استقلال و پرسپوليس در فيفا سبب شده تا بار ديگر وكلاي 
ملت با توجه به جايگاهي كه اين دو تيم بين مردم دارند، 
وسط گود بيايند و بهانه اي شود تا به هزينه هاي اين دو تيم 
در 10 سال گذشته كه عمدتاً از بيت المال تأمين مي شود، 
ورود كنند و خواهان رسيدگي به ليست هزينه كردها و 

مسائل اقتصادي و مالي دو باشگاه شوند. 
 تحقيق و تفحص از دو باشگاه استقلال و پرسپوليس پس 
از پرونده فساد در فوتبال كه دو سال پيش در صحن علني 
مجلس قرائت شد، دومين ورود مستقيم نمايندگان ملت 
به تخلفاتي است كه درغياب نهادهاي نظارتي و بازرسي 
در فوتبال رخ می دهد. هر چند پرونده فساد در فوتبال به 
رغم قرائت در صحن مجلس، ديگر پيگيري نشد و امروز 
گفته مي ش��ود در بايگاني مجلس خاك مي خورد، اين 
مسئله نگراني دوباره جامعه فوتبال را به همراه داشته كه 
نكند اين بار هم طرح جديد مجلسي ها تنها يك نمايش و 

شوآف باشد و به سرانجام نرسد!
  پرونده فساد در فوتبال به كجا رسيد؟

س��ال 92 در روزهاي مياني مجلس دهم، با بالا گرفتن 
انتقادها از بودجه هاي چند صدميلياردي از بيت المال در 
فوتبال كه نتيجه آن افزايش فساد اقتصادي و اخلاقي در 
اين رشته پرطرفدار بود، نمايندگان مجلس در كميسيون 
اصل نود دست به كار شدند و با فراخواندن اهالي فوتبال از 
بازيكن و مربي گرفته تا مدير و خبرنگار به پرونده فساد در 
فوتبال ورود كردند تا به شرايط بغرنجي كه فوتبال گرفتار 

آن است، رس��يدگي كنند. در همين راستا نمايندگان 
مجلس سراغ نهادهاي مختلف اطلاعاتي و نظارتي هم 
رفتند و از آنها خواستار اطلاعات لازم درباره فضاي فوتبال 
شدند. با ورود مجلس به فساد در فوتبال، اميدواري هايي 
در سطح جامعه براي برخورد با متهمان و متخلفان فوتبال 
به وجود آمد كه بالاخره قرار اس��ت جلوي سوءاستفاده 
چند صد ميلياردي فوتبالي ها از بيت المال كه نتيجه اي 
جز فساد نداشته، گرفته شود. فشار مافياي فوتبال براي 
به  نتيجه نرسيدن اين پرونده مهم، قابل پيش بيني بود، 
مسئله اي كه نمايندگان مجلس هم در گفت وگوهايي 
كه آن روزها با رس��انه ها داش��تند، آن را رد نمي كردند. 
بهمن 90 بود كه مصطفي افضلي فرد،نماينده وقت مردم 
اردبيل و سخنگوي كميسيون اصل 90 در پاسخ به سؤالي 
كه از تهديدها و تصميمات متخلفان براي تطميع اعضاي 
كميسيون پرسيده شد، گفت:»مواردي از فشار روي ما 

وجود داشت.«
سرانجام با وجود فشارهاي مختلف، گزارش پرونده فساد 
در فوتبال در بهمن سال 90 در صحن علني مجلس قرائت 
شد، گزارشي كه نشان دهنده فس��اد گسترده در فوتبال 
كشورمان بود. در بخش��ي از اين گزارش درباره مصاديق 

فساد در فوتبال آمده اس��ت:»بر اساس اطلاعات مستند، 
مصاديق اين معضلات عبارتند از: تباني، رش��اء و ارتشاء، 
دوپينگ، ش��رط بندي غيرمجاز، جعل و استفاده از سند 
مجعول، تصديق نامه هاي خلاف واقع، فرار مالياتي، مصرف 
الكل و روابط نامشروع، مصرف مواد مخدر، رواج خرافه گرايي 
از جمله سحر و جادو، تحصيل مال از طريق نامشروع، نقض 

آشكار قوانين و مقررات و قراردادهاي غيرواقعي.« 
همچني��ن در بخش ديگري با اش��اره به » تعل��ل در ارائه 
توضيحات و پاس��خ هاي انحرافي فدراس��يون فوتبال به 
مكاتبات كميسيون در جريان رس��يدگي به اين پرونده و 
عدم همكاري مناس��ب برخي از نهادها از جمله حراست 
وزارت ورزش« بيان شده است: » سابقه امر ثابت نموده كه 
از سوي فدراسيون اراده قاطعي با هدف برخورد مناسب با 
ناهنجاري هاي فوتبال وجود ندارد، بلكه بعضي از مديران 
آن فدراسيون، خود نيز در وقوع برخي از اين ناهنجاري ها 
مش��اركت دارند. عدم برخورد منصفانه با پديده هاي ضد 
فرهنگي و ضد اخلاقي، ش��رايط دشواري براي قشر جوان 
به وجود آورده تا جايي كه عده زيادي معتقدند در بعضي از 
مفسده ها، تشكيلاتي بوده و معتقد به وجود مافيا هستند.«

با وجود تأكيد نمايندگان مجلس بر ارس��ال اين پرونده 

به قوه قضائيه، با متخلفان پرونده فساد در فوتبال پس از 
گذشت نزديك به چهار سال از قرائت آن در صحن علني 
مجلس هنوز هيچ گونه برخوردي نشده و فساد در فوتبال 

بيشتر از قبل شده است!
  تحقيق و تفحص از سرخابي ها

حالا چهار سال پس از شكل گيري پرونده فساد در فوتبال 
در كميس��يون اصل نود مجلس، بار ديگ��ر نمايندگان 
مجلس براي سر و سامان دادن به فوتبال و كاهش فساد 
در آن عزمش��ان را جزم كرده اند و اين بار طرح تحقيق و 
تفحص از عملكرد مالي دو باشگاه بزرگ پايتخت به جريان 
افتاده است. بدهكاري ميلياردي پرسپوليس و استقلال، 
عدم ثبات و پاسخگويي مديران و قراردادهاي ميلياردي 
و عدم شفاف سازي باعث شده تا اين طرح مطرح شود. در 
بخشي از شرح طرح تحقيق و تفحص از دو باشگاه استقلال 
و پرسپوليس آمده است: »متأسفانه عدم شفافيت كاري، 
مالي و اجرايي اين دو باش��گاه چالش هاي اساس��ي در 
ورزش و فوتبال كش��ور نيز به وج��ود آورده و رفتارهاي 
خلاف مقررات و تخلفات عديده اين دو باشگاه علاوه بر 
تبعات اجتماعي در جامعه و نظام اجرايي و مديريتي ساير 
باشگاه ها را نيز تحت الشعاع خود قرار داده است. از سوي 
ديگر جريمه هاي مختلف توسط مراجع نظارتي ملي و 
بين المللي نيز در شرايط فعلي اقتصاد و محدوديت هاي 

مالي كشور، هيچ توجيهی ندارد.«
در همي��ن راس��تا در اين طرح س��ؤال اصل��ي تحقيق و 
تفحص عبارت است از اينكه»منابع و مصارف مالي و نظام 
مديريت دو باش��گاه پرطرفدار پايتخت در 10 سال اخير 
چگونه است؟« سؤال هاي فرعي اين طرح هم عبارتند از: 
»درآمدهاي دو باشگاه پايتخت در 10 سال اخير و محل آنها 
چگونه است؟مصارف و هزينه دو باشگاه پايتخت در 10 سال 
اخير و محل آنها چگونه است؟جريمه هاي ملي و بين المللي 
دو باشگاه و دلايل آنها در 10 سال اخير چقدر بوده است؟ 
ساز و كار نظارتي و راهبري دو باشگاه و آيين نامه هاي اداري 
و مالياتي چگونه است؟تغييرات سازماني و انتصابات ستادي 
دو تيم با چه ساز و كاري و براساس چه شاخصه هايي و با چه 

سوابقي صورت گرفته است؟« 
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تحقيقوتفحصازسرخابيهاراهپروندهفساددرفوتبالراميرود؟
گزارش »جوان« از ورود دوباره مجلس به ناهنجاري ها و تخلفات اقتصادي در فوتبال

ضربهسوءمدیریترادرسرخابیهامیخوریم
 بررسي ابعاد تحقيق و تفحص مجلس از پرسپوليس و استقلال 

در گفت وگوي »جوان« با علی اصغر يوسف نژاد، نايب رئيس فراكسيون ورزش مجلس

وزارت ورزش رفتار دوگانه ای در پذيرش مشكلات سرخابی ها دارد

جاي هيچ شكي نيست كه نظارت، مراقبت و بررسي لازمه رشد و ترقي هر 
فریدون حسن 

     نگاه
نهاد، مؤسسه و يا مجموعه اي است. هيچ ترديدي نيست اگر نظارتي در كار 
نباشد يك مجموعه خواهي نخواهي دچار تخلف و در نهايت فساد مي شود، 

تفاوتي هم نمي كندكه مجموعه اي به صورت خصوصي اداره شود يا اينكه زيرمجموعه دولت باشد. 
مؤسسات و نهادهاي خصوصي زير دقيق ترين ذره بين  هاي سرمايه گذاران هستند و بالطبع نهادهاي دولتي 
نيز چون سروكارشان با بيت المال است و دست در جيب مردم دارند بايد در اين خصوص حساس تر باشند. 
ورزش نيز از اين قاعده مهم و اصل انكارناپذير مستثني نيست، به خصوص اگر اين ورزش دولتي باشد 
و دولتمردان نيز سوداي واگذاري آن به بخش خصوصي را نداشته باشند. طي سال  هاي گذشته بارها 
و بارها بحث نظارت و دخالت نهادهاي اطلاعاتي و بازرسي در امر ورزش به خصوص فوتبال به گوش 
رسيده است. اخباري كه اصلًا باب ميل و سليقه مديران فوتبالي كشور نيست و طبيعي است كه آنها 

درصدد فرار از پاسخگويي و به اصطلاح دور بودن از اين شرايط باشند. 
اما واقعيت امر اين است كه حتي اگر آقايان مسئول امروز هم به اين نتيجه رسيده باشند كه بايد بر فوتبال 
نظارت داشت و آن را مورد تحقيق و تفحص قرار داد باز هم خيلي دير به اين نتيجه رسيده اند. نزديك به 
دو دهه است كه فوتبال ايران با ادعاي حرفه اي گري تبديل به يك بنگاه بزرگ كسب درآمد براي دلا ل ها، 
برخي مديران، برخي مربيان و برخي مثلًا بازيكنان شده است، البته شايد اصل مسئله چندان ايرادي 
نداشته باشد اما وقتي متوجه باشيم كه اين فوتبال تقريباً به صورت صد در صد دولتي اداره مي شود و از 
بودجه بيت المال ارتزاق مي كند آن وقت شرايط متفاوت خواهد بود. آن وقت است كه متوجه مي شويد 

اين حساسيت و اين نظارت بايد از همان سال  هاي مياني دهه 70 صورت مي گرفت. 
متأسفانه اين مسئله مهم بنا به دلايل گوناگون و شايد درگير بودن سياستمداران و تصميم گيرندگان 
امور كشور در مسائل مهم ديگر به فراموشي سپرده يا جدي گرفته نشد تا اوضاع فاجعه بار شود و امروز 
مجلس شوراي اسلامي در حالي بحث تحقيق و تفحص از دوباشگاه سرخابي پايتخت را در دستور 
كار خود قرار دهد كه اين دو تيم مدت هاست بيشتر از آنكه به حال فوتبال و ورزش كشور سود داشته 
باشند زيان رسان و ضرر زده هستند اما در تمام اين سال ها و به رغم برداشت هاي پرسروصدا از بودجه 
و بيت المال هيچ نهادي بر ريخت و پاش  هاي آنها نظارت نكرده است تا اوضاع به اين مرحله برسد كه 

فوتبال ايران در معرض تهديد قرار گيرد. 
برگرديم به اصل موضوع، نظارت و بررسي حق دولت و مجلس به عنوان متولي اصلي ورزش كشو به 
خصوص فوتبال است و مهم تر از اين حق، حق مردم در اطلاع داشتن از شرايط و وضعيت باشگاه هايي  

است كه ادعاي مردمي بودن دارند اما...
به زير و روي فوتبال كه خوب نگاه كنيد متوجه فقدان اين نظارت و بررسي مي شويد. نوع ثبت قراردادها، 
بحث  هاي فرهنگي و اخلاقي، بحث  هاي تباني، دلالي و سوء مديريت  هاي موجود در اين رشته پرهوادار 
به خصوص در بخش باشگاهي آن، همه و همه لزوم توجه، نظارت و بررسي را فرياد مي زند اما گويا گوش 
شنوايي تاكنون وجود نداشته است يا اگر هم داشته عزمي براي اصلاح امور وجود نداشته است. براي بهتر 
مشخص شدن اين مهم مثالي مي زنيم.  دم دست ترين مثالي كه مي شود در اين خصوص زد بحث پرونده 
قطور فساد در فوتبال است كه همچنان در راهروهاي مجلس و كميسيون  هاي مختلف آن خاك مي خورد. 
واضح است اگر اين پرونده در طول چند سال گذشته به نتيجه رسيده بود امروز مجلس شوراي اسلامي 

مجبور نبود بحث تحقيق و تفحص از دو باشگاه بزرگ را از ابتدا كليد بزند. 
آنچه باعث نگراني است اينكه جاروجنجال به راه افتاده در خصوص تحقيق و تفحص مانند بسياري 
ديگر از موارد مشابه خيلي زود از تك و تاب بيفتد و به تبي شبيه باشد كه خيلي زود عرق كند. حرف 
اين است حالا كه تحقيق حق مسئولان و دانستن حق مردم است پس بايد اين راه را تا آخر رفت. بايد 
زير و روي معضلات فوتبال را مشخص كرد و به اطلاع مردم رساند تا فوتبال پاك شود. بايد مشخص 
شود چرا رشته اي كه تمام موفقيت  هاي آن در يك صعود به جام جهاني خلاصه مي شود اينقدر هزينه 
براي بيت المال به همراه دارد با انواع و اقسام پرونده  هاي شكايت  هاي بين المللي كه با آبروي ايران 
بازي مي كند. اين تحقيق حق دولت و مجلس و دانستن حق مردم است كه چرا فوتبالي ها اينگونه 

ميلياردي مي گيرند و كوچك ترين بازدهي براي كشور ندارند؟

نگاهي به س�ال  هاي نه چندان دور وقاي�ع و اتفاقات خارج از 
حامد قهرماني 

   حاشیه
مس�تطيل س�بز فوتبال ايران ثابت مي  كند كه حداقل دو بار 
دخالت نهادهايي جز فدراس�يون فوتب�ال و وزارت ورزش يا 
س�ازمان تربيت بدني س�ابق در امر فوتبال و حاش�يه  هاي آن خبرس�از ش�ده است. 
دخالت هايي كه از سر اجبار و به لحاظ كم كاري ها يا اهمال از س��وي مقامات مسئول فوتبال و يا 
حتي دست داشتن برخي مسئولان وقت در قانون شكني ها صورت گرفته است. دخالت هايي كه 

سروصداي زيادي هم به راه انداخت. 
  دستگيري دلال  هاي خبرنگارنما

آخرين روزهاي اس��فند ماه 1387 در حالي كه همه خود را آماده برپايي جش��ن  هاي  س��ال نو و 
تعطيلات آغاز سال مي كردند خبر دستگيري برخي خبرنگاران ورزشي به جرم دلالي، جامعه فوتبال 
را به شدت شوكه كرد.  بلافاصله موج خبري و شايعات ريز و درشت در خصوص نحوه دستگيري 
و مراجع دستگيركننده فضاي رسانه اي كشور را پر كرد تا اينكه محمود سالاركيا معاون دادستان 
تهران در توضيحاتي عنوان كرد: »شش خبرنگار دستگير شده اصلًا كار خبري نمي كردند، بلكه به 
حرفه دلالي در مطبوعات مشغول بودند. افراد تيمي را براي تيم ديگري مي خريدند و اگر خود فرد 
همكاري نمي كرد، او را تخريب مي كردند. اين دستگيرشدگان از اين طريق پول  هاي هنگفتي را به 

جيب زده  و افراد بسياري را تخريب كرده اند تا به مقاصد شومشان برسند.« 
با گذشت چند روز ابعاد تازه تري از اين اتفاق روشن شد، اينكه دستگيري آنها براساس اطلاعاتي صورت 
گرفته كه توسط سازمان اطلاعات استان تهران به دست آمده بود. قاضي حداد، معاون امنيت دادسراي 
عمومي و انقلاب تهران همان زمان با نامگذاري اين جريان به »جرياني آلوده« گفت: »يك سال و نيم روي 
اين پرونده كار شده و اين افراد با قصد اخاذي، يك بازيكن را از طريق نفوذ خود در رسانه ها به چهره تبديل 
مي كردند و در صورت تن در ندادن بازيكن به خواسته   هاي مالي شان او را تخريب مي كردند. همچنين 

دستگيرشدگان متهم به جابه جايي ورزشكاران به خصوص در فوتبال از طريق اخاذي هستند.« 
آنچه در اين دستگيري قابل تأمل بود، در ميان بودن نام خبرنگاران مطرح ورزشي بود كه سروصداي 

زيادي به راه انداخت و تا مدت ها نقل محافل ورزشي بود. 
   اخراج دوتابعيتي ها 

دي ماه 94 سازمان بازرسي كل كش��ور پس از پايان مهلت داده شده به فدراسيون ها و ارگان  هاي 
ورزشي اقدام به بركناري مديران دو شغله و دوتابعيتي شاغل در ورزش كرد. 

جريان از اين قرار بود كه در سال 88 معاون نظارت و بازرس��ي امور فرهنگي و اجتماعي سازمان 
بازرسي كل كشور در مصاحبه اي با رسانه ها از استعفاي 60 نفر از مديران دو شغله ورزشي خبر داد 
و گفت:»متأسفانه در اين سال ها عده اي از طريق رابطه و امثالهم به فعاليت خود در جاهاي مختلف 

ادامه داده اند. بايد تكليف اين افراد روشن و عرصه براي كار سايرين باز شود.« 
با اين حال چند سالي طولي كشيد تا اين مسئله توسط سازمان بازرسي كل كشور عملياتي شود. 
طي اين چند سال بارها ديده شد كه مديران دوتابعيتي پس از ارتكاب جرم در كشور به كشور دوم 
گريخته و ديگر دست هيچ كس به آنها نرسيده است. روي همين اصل سازمان بازرسي كل كشور 
برخورد با مديران دو تابعيتي و دو شغله را در دستور كار قرار داد كه ورزش نيز از اين قاعده مستثني 
نماند. غير از بحث دو تابعيتي ها و دوشغله ها سازمان بازرسي كل كشور اخيراً روي بحث قراردادهاي 
فوتبال نيز دقيق شده است. قراردادهايي كه با ارزش چند ميليارد بسته و تقريباً همگي از راه حيف 
و ميل بيت المال تأمين مي شوند. بايد ديد مسئولان سازمان بازرس��ي تا كجا اين پرونده را ادامه 
مي دهند؟ به هر حال اين اميدواري وجود دارد تا با پيگيري  هاي مسئولان جلوي ريخت و پاش  هاي 

زياد و فوق تصور فوتبال به خصوص در رده باشگاهي گرفته شود. 

تحقيقحقمجلسودانستنحقمردماست

ضربشستبهدلالهاودوتابعيتيها
نگاهيبهسابقهدخالتنهادهاينظارتيدرفوتبال

حاش�يه هاي جنجال�ي 
دنیا حیدري
      گفت وگو

پرس�پوليس و استقلال 
سال هاست كه ديگر مرز 
مس�ائل مال�ي را رد ك�رده و به بح�ران اقتص�ادي و 
آبروريزي هاي بين المللي تبديل شده است. تا جايي كه 
حالا صداي مجلسي ها هم در آمده و با جديت خواستار 
تحقيق و تفحص در خصوص مسائل مربوط به اين دو 
باشگاه شده اند. مسائل و مشكلاتي كه ناديده گرفته 
شدن آنها از سوي مسئولان بالادستي باعث شده است 
تا امروز كار به جاهاي باريك بكشد. به طوري كه علي 
اصغر يوسف نژاد، نايب رئيس فراكسيون ورزش تأكيد 
مي كند بحراني شدن اوضاع اس�تقلال و پرسپوليس 
 مجلس را ب�رآن داش�ته ت�ا ب�ا ورود به اين مس�ئله  
يمدرصدد حل اساس�ي مش�كلات اين دو تي�م  برآيد. 
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